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Vragen van statenlid Ralph van Hertum (PVDA/GL) ingevolge artikel 44 reglement van 
orde  

AANHANGSEL 
tot de notulen van de Provinciale Staten van Zeeland 2023 nummer 52. 

Vragen ingevolge artikel 44 van het reglement van orde inzake nieuwe 
busconcessie ov: 

(ingekomen: 8 december 2023) 

Vragen aan Gedeputeerde Staten Antwoorden van Gedeputeerde Staten 
1. Kan de provincie zelf (deels) het ov 

in eigen hand nemen? Wat is 
hiervoor nodig en hoe zou dat 
kunnen plaatsvinden? Graag een 
toelichting. 

1. Het laten uitvoeren van openbaar busvervoer in 
eigen beheer is op dit moment wettelijk niet 
toegestaan. Om het wel mogelijk te maken is een 
wetswijziging nodig. Een wetswijziging om openbaar 
busvervoer in eigen beheer mogelijk te maken zit 
momenteel niet in de pijplijn en wanneer het initiatief 
daartoe wel wordt genomen zal invoering enkele 
jaren duren. Om te zorgen dat na periode van de 
verlenging (vanaf eind 2026) in Zeeland bussen 
blijven rijden is het noodzakelijk hiervoor binnen de 
komende zes maanden de aanbesteding te starten.  

2. Het Zeeuws ov is het duurste van 
Nederland. Hoe maken we dit 
goedkoper tot zelfs gratis? 
Wat is er nodig om dit te 
realiseren? Graag een toelichting. 

2. Het Zeeuwse OV is voor de meeste reiziger niet 
duur. Immers, studenten reizen ‘gratis’ met de 
Studenten OV kaart naar school en vele scholieren 
maken gebruik van ‘Zeeland voordeel’, waarmee zij 
relatief lage maandelijkse kosten hebben. Ook de 
gebruikers van diverse abonnementen (zoals 65+ en 
minima) reizen gratis in de daluren. De reiziger die 
geen abonnement  heeft of niet heeft gekozen voor 
Zeeland Voordeel  betaalt het reguliere tarief, dat 
relatief hoog is.  

Als we alle reizigers gratis willen laten reizen, dan zal 
de Provincie jaarlijks minimaal 10 miljoen euro per 
jaar bij moeten leggen om de kosten te kunnen 
dekken. De gemiste reizigersopbrengsten zijn 
duidelijk. Bij de inschatting van 10 miljoen is beperkt 
rekening gehouden met extra inzet van bussen en 
chauffeurs bij een toename van reizigers en geen 
rekening gehouden met uitbreiding van routes of 
verhoging van frequentie. 

3. Wat zou bijna gratis ov met het 
aantal reizigers in Zeeland doen? 
Zou het ov dan juist meer 
rendabel worden? Is bekend welk 
effect een gratis ov heeft gehad op 
het gratis maken in 
andere landen? 

3. Ervaringen in andere landen laat zien dat het aantal 
reizigers toeneemt. Met dergelijke proeven was 
veelal het doel dat er minder gebruik zou worden 
gemaakt van de auto en meer van het openbaar 
vervoer. De verschuiving van auto naar openbaar 
vervoer in bijvoorbeeld het voorbeeld van Hasselt 
bleek beperkt en er was een grotere verschuiving van 
mensen die anders wandelden of fietsten naar het 
OV. Gezien die ervaringen zou in Zeeland een 
soortgelijk effect mogen worden verwacht, waarbij 
bijvoorbeeld scholieren die nu op de fiets naar school 
gaan of door ouders met de auto worden gebracht 
eerder voor de bus kiezen. 



Vragen aan Gedeputeerde Staten Antwoorden van Gedeputeerde Staten 
Een rendabel OV is in Zeeland, waarbij de 
reizigersopbrengsten hoger zijn dan de kosten, is een 
illusie. Het openbaar vervoer is er ten behoeve van 
de maatschappelijke meerwaarde die wordt geboden.  
Als met gratis OV lege stoelen worden gevuld is het 
maatschappelijk rendement groter. Als er hogere 
kosten zijn, door wegvallen van reizigersopbrengsten 
en benodigde extra inzet van bussen op 
spitsmomenten dan is het de afweging of de 
maatschappelijke meerwaarde groter is door meer 
plekken en gedurende de hele dag bereikbaar te 
maken, zoals wij met de Regionale 
Mobiliteitsstrategie voorzien of door de kosten voor 
de reiziger te verlagen. 

4. Hoe kan Luxemburg (gratis ov) een 
voorbeeld zijn voor de provincie 
Zeeland? Is bekend op welke wijze 
dit in Luxemburg mogelijk gemaakt 
is? 

4. Luxemburg geeft als land met 640.000 inwoners 
jaarlijks ongeveer 800 miljoen euro aan openbaar 
vervoer uit. Voor het gratis aanbieden van het 
openbaar vervoer lagen de prijzen in Luxemburg al 
laag. Het verlies aan reizigersopbrengsten werd in 
2020 geraamd op 41 miljoen euro per jaar. 
Daarnaast is extra geïnvesteerd in de 
traminfrastructuur om de capaciteit van de 
verbindingen van en naar de stad te verhogen. De 
kosten daarvan zijn ons onbekend.  
De situatie van Luxemburg is gezien de opbouw met 
een grote stad met veel grote werkgevers en 
voorzieningen voor heel Luxemburg, met ook veel 
woon-werkverkeer met Duitsland, Frankrijk en België. 
Daarnaast is het beschikbare budget voor 
verschillende vormen van openbaar vervoer vele 
malen groter dan het budget dat vanuit de provinciale 
begroting in Zeeland haalbaar is. 
We kijken uiteraard wel of uit onderzoeken naar 
prijsstelling in het openbaar vervoer we voor Zeeland 
verbeterpunten kunnen zien. Doordat ook in 
Luxemburg de eerste jaren van gratis OV als gevolg 
van Corona de reizigersaantallen een daling lieten 
zien, valt pas vanaf 2023 een reizigersgroei te zien, 
waardoor het over 2023 en de komende jaren 
duidelijk moet worden of de beoogde doelen in 
Luxemburg wordt behaald. Voor meer informatie, zie 
de bijlage. 

5. In hoeverre zal meer ov-gebruik 
bijdragen om de 
duurzaamheidsdoelen te behalen? 
Graag 
een toelichting. 

5. Dat is afhankelijk van vele factoren. De belangrijkste 
drie factoren daarin zijn:  

1) Welke milieubelasting de OV-voertuigen met 
zich mee brengen. 

2) Of meer OV-gebruik komt door nieuwe 
reizigers, door reizigers die in plaats van een 
brandstofauto gebruik maken van OV, of 
reizigers die in plaats van fietsen of 
wandelen gebruik gaan maken van OV, 

3) Of het betekent dat verspreid over de hele 
dag er extra reizigers zijn of dat de 
piekmomenten extra toenemen. 

Op 2 en 3 hebben wij onvoldoende informatie om een 
gedegen inschatting te kunnen maken van de 
bijdrage aan duurzaamheidsdoelen. 
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6. Wat gaat dit plan écht betekenen 

voor de betere bereikbaarheid voor 
ov-reizigers in 
Zeeland? Graag een toelichting. 

Het gratis maken van het OV in Zeeland leidt zonder 
bijkomende maatregelen enkel tot een betere 
bereikbaarheid voor reizigers die vanwege de kosten 
het gebruik van het OV niet kunnen betalen. Voor het 
grootste deel van de potentiële reizigers vergroot het 
de bereikbaarheid niet, omdat de kosten een 
beperkte drempel vormen voor het gebruik van het 
OV. Budget dat beschikbaar wordt gesteld voor het 
gratis maken van het OV kan niet worden gestoken in 
het op meer plekken en meer tijden beschikbaar 
krijgen van openbaar vervoer. Met de Regionale 
Mobiliteitsstrategie is het uitgangspunt voor dezelfde 
of lagere kosten voor de reiziger op meer plekken en 
tijden publiek vervoer beschikbaar te maken.  

7. Kunnen ook kleinere (Zeeuwse) 
vervoersbedrijven in aanmerking 
komen om de busconcessie 
uit te voeren? Wat is daarvoor 
nodig om dit te realiseren? Graag 
een toelichting. 

Het vervoersbedrijf moet voldoen aan de 
‘geschiktheidseisen’ die Provincie Zeeland stelt. Het 
bedrijf moet bevoegd zijn om deze taak uit te kunnen 
voeren en beschikken over een communautaire 
vergunning zoals bedoeld in artikel 4 van de Wet 
personenvervoer 2000. Indien nog niet wordt 
beschikt over deze vergunning zal een gedegen 
verklaring moeten worden overlegd dat de 
vergunning voor aanvang van de opdracht in bezit zal 
zijn. 

In de afgelopen periode hebben wij gesprekken 
gevoerd met enkele Zeeuwse vervoersbedrijven over 
de aanbesteding van het OV. In die gesprekken 
geven deze bedrijven aan dat zij graag als 
onderaannemer vervoer voor het OV in Zeeland 
uitvoeren en dat ook in de toekomst graag willen 
blijven doen. Als hoofdaannemer alle aspecten 
uitvoeren die bij het aanbieden van OV horen zien zij 
als te complex voor hun onderneming.  
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